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Potápi Árpád János: a gyermekek állnak a magyar nemzetpolitika homlokterében 
2023. november 27. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, 444.hu, Körkép, Pannon 

RTV 

A magyar kormány nemzetpolitikájának homlokterében a gyermekek, a magyar ifjúság áll - 

mondta a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára hétfőn Budapesten. Potápi 

Árpád János a Nemzeti Kisebbségkutató Intézet gondozásában megjelenő Változó ifjúság a 

Kárpát-medence országaiban című tanulmánykötet bemutatóján úgy fogalmazott, kutatások is 

igazolják, hogy a magyar ifjúság a magyar jövő záloga. A jövőbe vetett hitet csak a magyar 

gyermekekre lehet építeni, a jövőnek csak úgy lehet dolgozni, ha utánunk mindig újabb és 

újabb nemzedékek következnek - tette hozzá. A magyar kormány családpolitikai 

intézkedéseinek legfőbb célja, hogy az 1981 óta tartó negatív demográfiai trendet meg lehessen 

fordítani - hangsúlyozta. Mint fogalmazott, a jelenlegi 1,5-1,6 körüli termékenységi arányszám 

a korábbiakhoz képest javulást mutat, de még mindig csak a "munka" mintegy felét sikerült 

elvégezni, 2030-ra szeretnék megfordítani a csökkenő trendet. 

 

Elindult a személyforgalom a Szabadka-Szeged vasútvonalon 
2023. november 28. – PannonRTV, Magyarszo.rs  

Az első járat 5 óra 19 perckor indult Szegedről. Az első utasok között volt Lázár János magyar 

közlekedési miniszter és dr. Pásztor Bálint a VMSZ megbízott elnöke is. A személyvonatok ezen 

a vonalon ötször közlekednek majd mindkét irányba. Dr. Pásztor Bálint és Lázár János 

hajnalban indultak Szegedről Szabadkára. A járat indulását nagy érdeklődés követte, mivel 

hosszú idő után ismét lehetővé vált, hogy az emberek vonattal tegyék meg a két határ menti 

település közötti utat. A Vajdasági Magyar Szövetség megbízott elnöke posztjában azt írta, hogy 

édesapjának és az általa vezetett VMSZ közel három évtizedes vasútfejlesztési törekvéseinek 

eredménye az, hogy ma Lázár Jánossal együtt tehették meg a Szeged-Szabadka utat. A 

politikusok megtekintették a röszkei állomást is. Az úti okmányok ellenőrzése a vonaton 

történt. Az utasok azt mondták, történelmi pillanat ez számukra, ezért tartották fontosnak, 

hogy  az első járaton utazzanak. Az első járatot és a rajta utazó politikusokat Goran Vesić 

Szerbia közlekedési minisztere fogadta a palicsi vasútállomáson. 
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Díjazták a kiváló pedagógusokat Nagyváradon 
2023. november 27. – MTI, maszol.ro 

A család után az iskola a második legerősebb kapocs a nemzet összetartásában – mondta a 

magyarországi Belügyminisztérium parlamenti államtitkára a Romániai Magyar Pedagógusok 

Szövetségének (RMPSZ) nagyváradi díjkiosztó gáláján vasárnap este. Rétvári Bence kifejtette: 

az oktatásban sok tekintetben lebomlanak az országhatárok, és függetlenül attól, hogy valaki a 

határ egyik vagy másik oldalára született, az ugyanazt tudja megtanulni a magyarság 

irodalmáról, történelméről. Hasonlóképpen az iskola segít kompenzálni a diákok különböző 

családi hátteréből fakadó esélykülönbségeket is. Ezen a téren például PISA-mérések igazolták, 

hogy Magyarországon 26-ról 19 százalékra csökkent azoknak a gyerekeknek az aránya, akiknél 

az otthoni hátrány meghatározó az iskolai teljesítményben – tette hozzá. Szabó Ödön, a 

Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) Bihar megyei parlamenti képviselője 

köszöntőjében felidézte, hogy a szövetség oktatáspolitikusaként az új romániai tanügyi 

kerettörvény kidolgozása során ismét megtapasztalta, hogy a kisebbségi érdekképviselet egy 

örökös harc a megszerzett jogok megtartásáért, a legapróbb előrelépések kicsikarásáért. 

 

Kelemen Hunor: „Románia és a magyarok legfőbb ellensége George Simion és az 

AUR” 
2023. november 27. – maszol.ro 

Bizonytalan jövő, biztos lépések?! Amit tudni kell a 2024-es romániai választásokról, 

aktuálpolitikai kérdésekről címmel szervezett kerekasztal-beszélgetést a Romániai 

Evangélikus-Lutheránus Egyház Püspöki Hivatala és a Járosi Andor Egyesület pénteken a 

Járosi Andor Keresztény Kulturális Műhely keretében. Kelemen Hunor, a beszélgetés 

meghívottja a jövő évi választásokkal kapcsolatban egyebek mellett kijelentette: „ma Románia 

és a magyarok ellensége George Simion és az AUR”. A beszélgetésen részt vett Adorjáni Dezső 

Zoltán evangélikus püspök és Dr. Csendes László egyházkerületi felügyelő is, a moderátor, 

illetve kérdező szerepét pedig Rostás Szabolcs újságíróra, a Krónika főszerkesztőjére bízták. 

Kelemen Hunor az RMDSZ és az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) között körvonalazódó, 

pénteken bejelentett választási együttműködésről azt mondta: egyelőre abban értettek egyet, 

hogy egy olyan megállapodásra van szükség, amely a teljes jövő évre vonatkozik. 

 

Nagybánya román alpolgármestere ellen is nyomozás zajlik  
2023. november 27. – maszol.ro 

Miután a kolozsvári ítélőtábla korrupció miatt jogerősen öt év szabadságvesztésre ítélte, 

Cătălin Cherecheşt, a nagybányai polgármester pedig elmenekült az országból, a helyi sajtó 

arról írt, hogy a város egyik alpolgármestere ellen is nyomozás zajlik. A város másik 

polgármestere, az RMDSZ-es Pap Zsolt István. Miután a megyei prefektúra kimondja 

Cherecheş mandátumánka megszűnését, a városi tanácsra hárul a feladat, hogy ideiglenes 
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polgármestert válasszon két alpolgármester közül. Amennyiben a helyi tanácsosok figyelembe 

veszik a Dăncuș elleni nyomozást, Pap Zsolt Istvánt választhatják meg átmeneti jelleggel 

városvezetőnek.   

 

Rekordösszeg gyűlt össze a csíkszeredai Katalin-bálon  
2023. november 27. – szekelyhon.ro 

Rekordnagyságú összeg gyűlt össze a Magyarország Csíkszeredai Főkonzulátusa, valamint a 

Csíki Vállalkozók Egyesülete által tizedik alkalommal megszervezett jótékonysági Katalin-

bálon. A tíz éve tartó közösségi összefogásnak köszönhetően eddig több mint 500 ezer lejt 

fordíthattak jótékony célokra. A jubileumi eseményen, amelyre november 25-én, Katalin 

napján került sor, 107 ezer lej gyűlt össze a résztvevők és az anyagi támogatók 

hozzájárulásának, valamint a bál részeként tartott jótékonysági aukción licitálók 

felajánlásainak köszönhetően.  

           
A Csallóközi Múzeum alapítójára emlékeznek Somorján – 50 éve halt meg Khin 

Antal 
2023. november 27. – ma7.sk 

November 26-án volt 50 éve, hogy Khin Antal tanár, tudományos kutató, muzeológus 

visszaadta lelkét a teremtőjének. Az egykori somorjai múzeum alapítója Vajkán született, 1884. 

április 18-án, de már a Csonka-Magyarországon, Budapest halt meg, 1973. november 26-án. 

Khin Antal iskoláit a Csallóközben végezte, majd 1908-ban a Budapesti Tudományegyetemen 

szerzett középiskolai tanári oklevelet. Ezt a mesterséget is űzte, ám először messze vitte őt a 

hivatása: működött Znióváralján, Stubnyafürdőn, Pozsonyban és Léván a tanítóképzőben 

igazgatóként (1940-1945), de Somorján is tanított. 1913-ban szülőfalujában Vajkán, nyelvészeti 

kutatásokat folytatott. Hatalmas teljesítmény és becsülendő dolog, hogy 1927–1929 között 

megszervezte a somorjai Csallóközi Múzeumot, és ennek igazgatója lett egészen 1940-ig. A 

múzeum szinte teljes gyűjteménye ma Dunaszerdahelyen van, ahova az újraalapított múzeum 

később átköltözött.  1945 után Budapestre költözött, először a Magyar Mezőgazdasági Múzeum 

külső, később főmunkatársaként tevékenykedett egészen nyugdíjba vonulásáig. 

 

Nyugatról keletre – Új műsorral jelentkezett a farnadi Nádas 
2023. november 27. – ma7.sk 

A farnadi Nádas Ifjúsági Néptáncegyüttes 2023. november 25-én a helyi kultúrházban mutatta 

be legújabb műsorát. A Nyugatról keletre – barangolás a Kárpát-medencében című 

produkcióban a Varjos zenekar, valamint Gyulai József és Konrád Viktor közreműködött. „A 

cél az volt, hogy bemutassuk a Kárpát-medencében lévő tájegységeket, illetve azok bizonyos 

táncait. Mindet nehéz lenne, ezért egy kis betekintést engedtünk a felvidéki, a magyarországi, 

az erdélyi táncokba, s megmutattuk, miben egyeznek, miben különböznek, milyen sokszínűek 

mind viseletben, mind pedig táncban.” Arra is kitért, hogy az elmúlt egy évben az ifik zobori és 
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ördöngösfüzesi táncokat tanultak, s megismerkedtek a széki sűrű tempóval is, míg a kisebbek 

felcsíki és moldvai táncokat sajátítottak el. „Mivel rengeteg gyerkőc középiskolás a csapatból, 

a próbákat nem mindig egyszerű összehozni. Ezzel együtt hihetetlenül büszkék vagyunk rájuk, 

ugyanis heti egy próbával dolgozunk. Kihívást jelent továbbá a viseletek bebiztosítása is, hiszen 

az sem olcsó dolog. 

 

Csáky Pál: Csak egy jól működő párt tud tenni jogainkért, intézményeinkért 
2023. november 27. – ma7.sk 

Maradt-e tere és létjogosultsága az etnikai politizálásnak? Hogyan bővíthető a magyar párt 

szavazóbázisa? Mivel magyarázza, hogy a pártegyesítés nem volt őszinte? Milyen stratégiát 

érdemes választania a Szövetségnek az államfőválasztásra és az európai parlamenti 

voksolásra? Csáky Pál korábbi miniszterelnök-helyettest kérdeztük. „Konkrétumokról 

igyekszem nyilvánosan nem beszélni, ugyanis nem szeretem azokat az embereket, akik a 

focipályán kívülről mindent jobban tudnak, zseniálisak, bekiabálnak a focipályán lévőkre. Én 

ennél sokkal jobban tisztelem azokat, akik helyi, regionális és központi szinten felvállalják a 

felvidéki magyarság problémáit. A kérdésére válaszolva, olyan helyzetben vagyunk, amikor 

meg kellene kérdezni több értelmes ember véleményét. Csodálkozom azon, hogy a választások 

óta nem szerveződött olyan nyilvános fórum, konferencia, amelyen lehetőség lett volna a 

felvidéki magyar politika kilátásait elemezni.  

 

Elmondta hát mindenkinek... 
2023. november 27. – ma7.sk 

A somorjai Zalabai Zsigmond Városi Könyvtár és a Csemadok Somorjai Alapszervezete a 

közelmúltban dr. Fóthy János állatorvos, élelmiszer-higiénikus, egykori parlamenti képviselő, 

helytörténeti és közíró legújabb, Elmondom hát mindenkinek (A kisebbségi lét tanúja) című 

könyvének bemutatójára invitálta az érdeklődőket. Fóthy János publicisztikai írások szerzője, 

legyen szó szakmai ismeretterjesztői, egyházi jellegű vagy kisebbségügyi témáról. Az oroszkai 

születésű állatorvos 15 évvel ezelőtt írta meg szülőfaluja sajátos monográfiáját, tágabb 

történelmi kontextusba ágyazva, levelekből idézve és saját feljegyzéseit felhasználva. Tíz éve 

jelentek meg naplójegyzetei afrikai élményeiről, az Algériában állatorvosként megélt öt évről. 

Legújabb könyvében kissé kivonatosabban ez a téma is fellelhető, de az Elmondom hát 

mindenkinek... egész életének kalandos történetét megjeleníti, legyen szó a szülőfalujában 

eltöltött korai évekről, az állatorvosként megélt élményekről, vagy éppen az első szlovák 

államelnök megválasztásának körülményeiről. 

 

Közadakozásból újulhat meg a rozsnyói Franciska-szobor 
2023. november 27. – ma7.sk, Új Szó  

Gyűjtést hirdet Rozsnyó önkormányzata a város egyik büszkeségének, Andrássy Franciska 

szobrának a felújítására. A város főterén álló szobor restaurálásának költségeit 400 ezer euróra 

becsülik. A gyűjtés meghirdetését novemberi ülésén hagyta jóvá a városi képviselő-testület. A 

felújítás tervét Ján Filo szobrászművész dolgozta ki. A teljes felújítás költségét 400 ezer euróra 
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becsüli, a restaurálás első szakasza körülbelül 176 ezer euróba kerül majd. A város a projekt 

finanszírozásához a kulturális minisztérium támogatását is kérvényezi majd. „Andrássy 

Franciska szobra, amely nemzeti kulturális műemlék, már hosszabb ideje a károsodás egyre 

nagyobb jeleit mutatja. Erre már a város polgárai is felhívták a figyelmet. Az emlékmű felújítása 

javítja majd a város imázsát, egyúttal az idegenforgalom fejlődéséhez is hozzájárul, hisz a 

szobor az őrtoronnyal a háttérben a város egyik legfotogénebb helye, egész Európából 

idecsalogathatja a látogatókat” – fogalmaz a város vezetése. 

 

Boldog vagyok, ha táncolhatok! 45 éves a Csali Gyermek Néptáncegyüttes 
2023. november 27. – Új Szó  

Dupla gálaműsorral ünnepelte megalakulásának 45. évfordulóját a Csali Gyermek 

Néptáncegyüttes a somorjai Városi Művelődési Központban. A másfél órás műsorban összesen 

160 táncos lépett színpadra, a talpalávalót a Pósfa zenekar húzta. 45 év egy néptánccsoport 

életében komoly jelentőséggel bír. Azok, akik ott voltak az indulásnál, ma már az ötvenes 

éveiket tapossák és jó esetben a gyerekeiket hozzák az együttesbe. A Csali az ország legnépesebb 

és legsikeresebb gyermekegyüttese, 1978 szeptemberében alakult meg a Csemadok somorjai 

helyi szervezete mellett. A 2016-os Fölszállott a páva, televíziós tehetségkutató verseny néptánc 

kategóriájának győztese. 2018-ban megkapta a Somorja város Pro Urbe díját. Meghatározó 

szerepet játszik a somorjai magyar közösség fejlesztésében és összetartó erejének növelésében. 

Ezt sokkal fontosabbnak tartják, mint a látványos sikereket. A hétvégén, két egymást követő 

napon is roppant igényes, pergős műsort mutattak be, megint magasra tették a mércét. 

 

Egykor a hazájukat óvták fényes szablyáikkal, most kiállítják őket Érsekújvárban 
2023. november 27. – Új Szó  

Hetven történelmi szablyával ismerkedhet meg a Thain János Múzeumba látogató közönség 

egy rendkívüli hadtörténeti kiállításon, amelynek ősbemutatója Nagytapolcsánban volt a 

Tribecs Múzeumban. A szablyákhoz történelmi magyarázatot kapnak az érdeklődők és 

megtekinthetik a harcosok öltözetét. Thain János Múzeum történésze, a kiállítás kurátora arról 

tájékoztatta lapunkat, hogy az egyik legérdekesebb darab Vay Ádám szablyája fringa típusú 

pengével az 1740-es évekből. Vay Ádám II. Rákóczi Ferenc udvari főkapitánya volt, részt vett 

az ifjú II. Rákóczi Ferenc és Bercsényi Miklós szervezte összeesküvésben, ezért letartóztatták. 

A Rákóczi-szabadságharc kitörésekör a hajnácskői várba, majd Gácsra húzódott, s csak a vár 

feladásakor, 1703. októberében csatlakozott Rákóczihoz. A fejedelem udvari kapitánya, majd a 

jászok és a kunok főkapitánya, végül munkácsi főkapitány lett. A kiállításon látható a legősibb 

szablyák gyűjteménye, továbbá honvéd számvevőségi tisztviselői szablya 1881 -ből, amit Nyitra 

környékén találtak és osztrák tisztviselő szablya 1881 – ből Léva környékéről. Szemet 

gyönyörködtető, díszes markolatú lovastiszti szablyák vannak a vitrinekben a 19. század 

végéből és a 20. század elejéből. Megcsodálhatjuk az avar korabeli szablyákat, amiket a 

komáromi hajógyár területén találtak, és vannak sportszablyák és párbaj szablyák is. A szablya 

mára elsősorban egyfajta ceremoniális fegyver, az ünnepi egyenruha tartozéka. 
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Közvita az MNT oktatásfejlesztési stratégiájának tervezetéről 

Torontálvásárhelyen 
2023. november 27. – PannonRTV 

A József Attila Művelődési Otthon termében mások mellett a dél-bánáti oktatási intézmények 

vezetői és a magyar nyelven oktató tanítók, tanárok jelentek meg. A torontálvásárhelyi József 

Attila Művelődési Otthon terme volt a harmadik helyszín, ahol közvitát tartottak az MNT 

oktatásfejlesztési stratégiájának tervezetéről. Vidrács Krisztina, a Moša Pijade Általános Iskola 

igazgatója: „Itt én kiemelném a számunkra fontos részleteit: ezek a szakkádereknek a 

biztosítása, illetve az átképzésnek a lehetősége. Tudjuk azt, hogy a tanügyben probléma a 

pedagógushiány és nagyon nehéz egy-egy tantárgyra megfelelő szakembereket találni a 

tanításhoz, ezért, ha lenne egy lehetőség, hogy a tanárok át tudják magukat képezni és így 

munkába tudjanak állni, ezzel biztosítva ezt a problémát, akkor ez nekünk nagyban segítene 

itt, a szórványban.” 

 

„Olyan, amilyennek Pásztor elnök úr szerette volna” 
2023. november 28. – PannonRTV 

Utasbarát menetrend, napi 5 pár járat, ami átjárhatóbbá teszi a határt, összeköti Szabadkát és 

Szegedet. Olyan, amilyennek Pásztor elnök úr szerette volna. - írja Juhász Bálint. Ha a 

Vajdasági Magyar Szövetség nem foglalkozik részletesen az üggyel, nem tárgyal a 

magyarországi és szerbiai féllel is, akkor mindez nem így történt volna! - írja a Szabadka és 

Szeged közötti vasúti személyszállítás elindulására reagálva Juhász Bálint Facebook-

posztjában. A Vajdasági Magyar Szövetség tartományi listavezetője részletezte, 10 évvel ezelőtt 

szerencséje volt a vasút terveztetési projektjét vezetni, ezért hatalmas öröm számára, hogy 

mára meg is épült a vasúti pálya. 

 

Csubela Ferencre, a Vajdasági Magyar Szövetség első elnökére emlékeztek 
2023. november 27. – PannonRTV 

A huszonnyolc éve tragikus autóbalesetben elhunyt politikai vezető egyéniségét és tetteit, 

személyiségét, közösségi szerepvállalását méltatták. Az emlékezés virágait Kiss Antal 

református esperes sírján is elhelyezték. Wass Albert Magyar Miatyánk című versével 

kezdődött a megemlékezés Csubela Ferenc sírjánál a bácskossuthfalvi Nyugati temetőben. 

Csubela Ferencre a helyiek egy aktív, a közösségért élő és dolgozó emberként emlékeznek. 

Fazekas Róbert, a VMSZ tartományi képviselőjelöltje: „Mi valahogy akkori gyermekek talán így 

emlékezünk rá, aki mindig sürgött-forgott, és mindig tett ezért a közösségért, és azt gondolom, 

mivel Kiss Antal esperesre is emlékezünk, hogy az ő emlékük, ha egy mondatban 

összefoglalható, akkor a magyar útnak a története, hogy itt a Vajdaságban is van magyar út, 

magyarságunkért ki kell állni, büszkén kell viselnünk, és azt gondolom, hogy ez a gondolat, ami 

akkor még nagyon az elején volt, azt gondolom, hogy ez mára beért, és igen büszkék vagyunk 
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arra, hogy mind Csubela Ferenc vonatkozásában, mind Kiss Antal vonatkozásában minden 

évben megemlékezünk.” 

  

Évadnyitó a muzslyai Petőfiben 
2023. november 27. – Magyarszo.rs, Vajma.info 

Évadnyitó műsort mutattak be tegnap a muzslyai Petőfi Sándor Magyar Művelődési Egyesület 

székházában. A hagyományos rendezvényen átadták az egyesület arany plakettjét. 

A szakcsoportok bemutatkozása mellett a 17. évadnyitó rendezvény másik célja az új tagok 

toborzása volt. Az egyesület színháztermében minden korosztály fellépett, a legkisebbektől a 

legidősebbekig. Bemutatkoztak az amatőr festők, a népdalcsoportok, a néptáncosok, a 

citerások, a népmesemondók és a színjátszók is. Dobó József, elnök, Petőfi Sándor MME: „Az 

évadnyitó műsornak valójában az a lényege, hogy minden, művelődési egyesületünkben 

működő egyénnek, szakcsoportnak lehetőséget adunk a fellépésre és a bemutatkozásra, és ily 

módon bemutatják az elmúlt idénynek egy-egy részletét. Az évadnyitó műsor ugyancsak arra 

is szolgál, hogy új tagokat toborozzunk, és ezt reméljük, hogy a következő évben többen leszünk 

a színpadon, illetve többen lesznek a nézőtérben is.” 

 

Csütörtökön koncertezik a Szabadkai Szimfonikus Zenekar kamaraegyüttese 
2023. november 27. – PannonRTV 

A hangverseny este 8 órakor kezdődik a szabadkai Városháza dísztermében, jelentette be 

sajtótájékoztatóján Miloš Nikolić. A Szabadkai Szimfonikus Zenekar igazgatója elmondta, a 

koncert egyik szólistája zongorán a mindössze 16 éves Sara Jović, a szabadkai Zeneiskola 

növendéke, aki tanárai szerint annyira tehetséges, hogy hamarosan akár világhírnévre is szert 

tehet. A hangverseny másik szólistája a szintén szabadkai születésű Bogdan Laketić 

harmonikaművész. Világszerte koncertezik, nyolc év alatt háromszáznál is több hangversenyt 

adott a világ öt kontinensének negyven országában. A hangversenyre a belépés ingyenes. 

           
Örök nyugalomra helyezték Barta Józsefet 
2023. november 27. – Karpat.in.ua 

A kárpátaljai magyarságot egy emberként döbbentette meg a hír, hogy Barta József, a KMKSZ 

alelnöke, magyar pedagógus, érdekvédő, politikus életének 66. évében 2023. november 24-én 

tragikus hirtelenséggel elhunyt. Barta József mindig szívén viselte a kárpátaljai magyarság 

sorsát, életének utolsó napján is azon munkálkodott, hogy a helyieknek jobb élete legyen. A 

közösségi oldalakon rá emlékezők mindegyike talpig becsületes, jó szándékú, rendkívül művelt 

és jó kedélyű emberként gondolnak vissza rá. November 26-án a salánki temetőben helyezték 

örök nyugalomra, ahol több százan gyűltek össze, hogy végső búcsút vegyenek tőle. Alelnök 

társa, Gulácsy Géza koporsója mellett könnyekkel küszködve emlékezett vissza harcostársáról. 
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Nyílt levélben tette helyre német kollégájának tévedéseit Kárpátaljával 

kapcsolatban a fideszes EP-képviselő 
2023. november 27. – Mandiner, Magyar Nemzet 

Bocskor Andrea sorra vette és elküldte a határon túli magyarságot ért sérelmeket Viola von 

Cramon-Taubadelnek. Nem hagyta szó nélkül Bocskor Andrea fideszes EP-képviselő kollégája, 

a német zöldpárti Viola von Cramon-Taubadel nyilatkozatát, nyílt levélben fejezte ki 

megdöbbenését a Kárpátalját „Orbán eszközének” nevező politikus szavai kapcsán. Megírtuk: 

Viola von Cramon-Taubadel képviselő vitatja, hogy a kisebbség elnyomott lenne. „Ha 

megnézzük, milyen jogokkal rendelkeznek a magyarok a régióban, aligha találunk más 

kisebbséget, amelynek több joga lenne” – mondta a t-online-nak. Bocskor Andrea kollégájának 

üzenve kifejtette: „A régióban tett látogatásai ellenére csak sajnálattal tudom gyanítani, hogy 

az Ön benyomásai a régió jelenlegi helyzetéről, az etnikai viszonyokról nagyon hiányosak, 

elfogultak és csak az ukrán államilag támogatott médiából származó információkon alapulnak. 

Másrészt, felháborító, hogy a kárpátaljai magyarok kérdését Ön az EU Magyarországgal 

fennálló vitáinak további szítására használja fel, összemosva a kisebbségi jogok korlátozását 

egy politikai nézőpontok ütköztetéséből származó vitával. 

 

Ungváron bemutatták a beregszászi nagyzsinagóga rekonstrukciójáról szóló 

dokumentumfilmet 
2023. november 27. – Karpat.in.ua, karpataljalap.net 

A TV21 Ungvár munkatársai Beregszász szíve címmel készítettek dokumentumfilmet a 

beregszászi nagyzsinagóga rekonstrukciós munkálatairól. A filmben betekintést kapunk az 

előkészületi tervek megvalósulásáról és a kivitelezési, építészeti munkálatok tervezésének 

folyamataiba. A film Beregszász zsidóságának és egykori nagyzsinagógájuk történetét is 

bemutatja. A történeti visszatekintés után megismerkedhetünk a zsinagóga XXI. századi 

igényeket kiszolgáló városi kulturális központtá való átalakításának terveivel is, amelyeket 

kárpátaljai és magyarországi szakemberek ismertetnek. A néző egy történelmi esemény 

szemtanújává válik: hogyan bontják ki az 1960-as években a zsinagógára ráépített 

betonszarkofágból az épületet és alakítják át egy multifunkcionális kulturális központtá. 

 

Kezdetét vette a Kárpátaljai mesekörút a KMKSZ szervezésében 
2023. november 27. – Karpat.in.ua 

Kezdetét vette a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai 

színházzal együttműködve szervezett Kárpátaljai mesekörút programsorozata. Ursula Jones 

bölcs és szellemes, a Királykisasszony, akinek nem volt birodalma című tündérmeséjét a 

kárpátaljai iskolák 1-4 osztályos tanulóinak mutatják be a beregszászi színház művészei. Az 

első helyszín a Barkaszói líceum volt. Hanna Zajec, az intézmény igazgatója elmondta, hogy a 

gyerekek már nagyon várták az előadást. Az előadást követően a művészek egy interaktív 

játékra invitálták a gyerekeket. Bimba Éva, a KMKSZ Barkaszói Alapszervezetének elnöke 

elmondta, a programra nagy szükség van, mivel közelebb hozza a gyermekek számára a 
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színházi előadás műfaját. A valódi emberi értékekről szóló mese elnyerte a kisiskolások 

tetszését, és a színészek is elégedetten nyilatkoztak. A Kárpátaljai mesekörút program keretein 

belül a Királykisasszony, akinek nem volt birodalma című előadást vidékünk 11 iskolájában 

mutatják be. 

 

Nagy sikerrel zajlott a „Gyökerek és szárnyak – a kárpátaljai fiatalok perspektívái” 

című programsorozat 
2023. november 27. – Kárpátalja.ma 

A „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány a Kulturális és Innovációs Minisztérium támogatásával 

„Gyökerek és szárnyak – a kárpátaljai fiatalok perspektívái” címmel a szülőföldön maradást 

népszerűsítő programokat szervezett annak érdekében, hogy erősítse a kárpátaljai fiatalok 

nemzeti identitását és a hazaszeretetüket. Két különböző, ám gondolatvilágában hasonló 

programsorozatot valósítottunk meg: 1. Ez hát a hon – kárpátaljai honismereti szakmai 

tanulmányutak. 2. Példaképek nyomdokaiban. 

 

Kölcsey-emléktáblát avattak Badalóban 
2023. november 27. – KISZo.net 

Ünnepi istentisztelet keretében avatták fel Badalóban Nemzeti imánk, a Himnusz költőjének 

emléktábláját. Sápi Zsolt helyi református lelkész igehirdetésében az Istenhez való hűség 

fontosságát emelte ki. Jakab Lajos családorvos, a KMKSZ Badalói Alapszervezetének elnöke 

köszöntőjében elmondta, régi álmuk vált valóra, hiszen Kölcsey Ferenc több mint húsz éven át 

innen nem messze, a Tisza túlpartján, Szatmárcsekén élt. – Nagy öröm számunkra, hogy a 

Himnusz születésének bicentenáriumához kapcsolódva, a számunkra legszentebb, és 

legkedvesebb imádságunk szerzőjének, Kölcsey Ferencnek állítunk domborműves emléktáblát 

református templomunk külső falán – mondta Jakab Lajos. – A világ összes Himnusza közül a 

miénk az egyetlen, imádságként megfogalmazott fohász a Teremtőhöz, és számunkra, Tisza-

partiak számára. 

 

KMTT: Újra bizalmat szavaztak Mester Andrásnak 
2023. november 28. – Karpat.in.ua, karpataljalap.net, KISZo.net 

November 25-én tartotta tisztújító közgyűlését Makkosjánosiban az idén kilencéves 

Kárpátaljai Magyar Turisztikai Tanács (KMTT). A szervezet tagjai újabb két évre elnökükké 

választották Mester Andrást, a KMKSZ gazdasági-önkormányzati titkárát, Mezőgecse 

elöljáróját. Mester András elnöki beszámolójában elmondta, hogy a Covid-járvány 

drasztikusan visszavetette, majd a háború teljesen megállította a Magyarországról Kárpátaljára 

irányuló turizmust. Csak néhány panzió, szálloda tudta megtartani vendégeit. A háború 

kitörése óta a kárpátaljai magyar vendéglátók a belső-ukrajnai turisták irányába kellett, hogy 

nyissanak. A KMTT a tavalyi mezőgecsei böllérverseny után már nem tudta megszervezni 

hagyományos rendezvényeit, mint például a Magyar Konyha Hetét, az Ukrajnai utazási 

kiállítások is elmaradtak. 
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. november 27. – Kossuth Rádió 

 

A délvidéki magyar gazdaságfejlesztési program két új pályázatot jelentetett meg a Prosperitati 

Alapítvány mezőgazdasági termelők és vállalkozók számára 2-2 milliárd forintos 

keretösszeggel. A múlt hétvégén tartott sajtótájékoztatót Szabadkán Magyar Levente, 

Magyarország külgazdasági és külügyminiszter-helyettese, valamint Pásztor Bálint, a VMSZ 

megbízott elnöke.  

 

Hatodik alkalommal szervezte meg a Szlovákiai Magyar Vállalkozók Szövetsége a 

nemzetpolitikai államtitkársággal együttműködve a Felvidéki Vállalkozói Expot 

Dunaszerdahelyen.  

 

A négy szomszédos ország - Magyarország, Románia, Szlovákia és Ukrajna - határ menti régiói 

kisrepülőterek építésében és kisrepülőgépek forgalmában gondolkodik, mert a turizmus 

fellendítésében, az áruszállításban óriási szerepe lehetne. Így gondolják ezt Kárpátalján is, 

annak ellenére, hogy a háború most nem teszi lehetővé, de ha „kitör” a béke készen akarnak 

állni a fejlesztésekre.   

 

A Kárpát-medencei Óvodafejlesztési Program révén négy ütemben csaknem 900 óvodai és 

bölcsődei beruházás valósul meg, ebből mintegy 160 új intézmény, 730 pedig felújítás – 

fogalmazott Rétvári Bence Nagyváradon. Az államtitkár a Pedagógus Estre érkezett, amelyen 

átadták a Romániai Magyar Pedagógus Szövetség és a Romániai Magyar Demokrata Szövetség 

Bihar megyei szervezetének díjait. Az ünnepségen 15 pedagógust díjaztak, akik legalább 25 éve 

magyar tagozaton tanítanak, és akik életpályájukkal mutatnak példát  

 

Az RMDSZ Maros megyei Nőszervezete a hétvégén ünnepelte 10. születésnapját. Az évfordulón 

került sor a szervezet tisztújító küldöttgyűlésére is, amelyen újabb 3 évre szavaztak bizalmat az 

eddigi elnöknek: Csép Éva Andrea, Maros megyei parlamenti képviselőnek.  

 

A kolozsvári magyar diákokat egyesítő diákszervezet, a Kolozsvári Magyar Diákszövetség 1990-

ben alakult. Ebben a hónapban 4 éves elnöksége után leköszönt Hatos Atilla, és László Petra 

vette át feladatait.  

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Életének 66. évében, november 24-én tragikus hirtelenséggel elhunyt Barta József, a 

Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség ügyvezető alelnöke, a Kárpátaljai Megyei Tanács 

KMKSZ frakciójának vezetője. Barta József egész élete során a kárpátaljai magyarságért 

dolgozott. Távozása hatalmas veszteség a helyi közösség számára.  

 


